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Bejaarden- en arbeidsongeschiktheidsaftrek 

In antwoord op de vraag van de leden van de P.v.d.A.-fractie wanneer het 
resultaat van de studie omtrent de bejaarden- en arbeidsongeschiktheidsaf-
trek valt te verwachten, herhalen wij onze in de memorie van antwoord aan 
de leden van de C.P.N.-fractie gedane mededeling, dat wij de studie tijdig in 
1979 hopen te beëindigen. 

Met betrekking tot de vraag welk voordeel per saldo voor de fiscus en de 
sociale verzekering te zamen resulteert, merken wij het volgende op. Zoals is 
aangegeven in het antwoord op vraag 132 over de Miljoenennota 1979 
(15300, nr. 2) leidt de bevriezing van de bejaarden-en arbeidsongeschikt-
heidsaftrek, rekening houdende met de effecten voor de netto-nettokoppe-
ling, per saldo tot de volgende ombuigingen (min. gld.). 
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De bevriezing van de bejaardenaftrek draagt hierin voor ongeveer de helft 
bij. De inkomenseffecten van de bevriezing van de genoemde bijzondere af-
trekken, waarnaar de aan het woord zijnde leden vragen, zijn reeds verstrekt 
ondervraag 194 over Bestek'81 (15 081, nr. 5). In dit antwoord zijn de reële 
inkomensmutaties gegeven van een AOW-pensioen met en zonder extra in-
komen alsmede voor enkele WAO-uitkeringsniveaus. Ten aanzien van de be-
vriezing van de bejaardenaftrek bereikt het inkomenseffect van de bevrie-
zing eerst enige omvang bij een relatief hoog extra inkomen boven het 
AOW-pensioen. Overigens moet er op worden gewezen dat de in Bestek '81 
voorgenomen bevriezing van de bijzondere aftrekken niet is ingegeven door 
een inkomenspolitieke argumentatie. Veeleer gaat het om de vraag of de ex-
tra uitgaven van bejaarden en invaliden, gezien de inmiddels geïntroduceer-
de voorzieningen en tariefreducties, de huidige hoogte van de bejaarden- en 
arbeidsongeschiktheidsaftrek nog kunnen motiveren. Bij deze vraag zullen 
de buitengewone-lastenregeling, het bestaan van de netto-nettokoppeling 
en het feitelijk verloop van de aftrekken mede dienen te worden betrokken. 
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De leden hier aan het woord achten het motief dat wij hebben aangedra-
gen, nl. dat de bejaarden- en de arbeidsongeschiktheidsaftrek sinds 1973 
van elkaar verschillen en dat de argumenten voor de bevriezing daarom in 
sterkere mate gelden voor de bejaardenaftrek (in afwachting overigens van 
de resultaten van de studie ter zake) dan voor de arbeidsongeschiktheidsaf-
trek, alleen juist, indien dit verschil gepaard is gegaan met verschillen in net-
to-inkomens. Zij vragen in dat verband hoe de netto-ontwikkeling van 
AOW-resp. WAO-uitkeringen is geweest sinds de koppeling aan het mini-
mumloon tot stand werd gebracht. 

We achten dit door de aan het woord zijnde leden gemaakte voorbehoud 
niet terecht, gezien de hierboven gedane mededeling dat de bevriezing van 
de bejaarden- en arbeidsongeschiktheidsaftrek niet is ingegeven door een 
inkomenspolitieke argumentatie. Over de netto-ontwikkeling van de WAO-
uitkeringen boven het minimum-niveau zijn op korte termijn geen bereke-
ningen voorhanden. 

De leden van de C.D.A.-fractie vragen naar het verband tussen het bedrag 
van krap 30 min. dat op begrotingsbasis met de bevriezing van de bejaarden-
aftrek is gemoeid en het bedrag van ca. 140 min. dat de belastingvrije som 
voor alle bejaarden te zamen in 1979 zou toenemen als er geen bevriezing 
wordt toegepast. Wij merken dienaangaande op dat voor een juiste vergelij-
king het bedrag van ca. 140 min., dat overigens betrekking heeft op inko-
mens waarover geen belasting is verschuldigd indien de bejaardenaftrek 
niet zou worden bevroren, moet worden gerelateerd aan de meeropbrengst 
aan belastingen op jaarbasis dat met de bevriezing van de bejaardenaftrek is 
gemoeid (35 min.). Het verband waarnaar de leden vragen wordt gevormd 
door het gemiddelde marginale tarief voor de groep bejaarden, dat op 26% 
is te stellen. 

Het huurwaardeforfait 

De leden van de fractie van de P.v.d.A. antwoorden wij dat, zoals blijkt uit 
de studie van het Sociaal en Cultureel Planbureau en onze reactie daarop, 
het zeer moeilijk is de hoogte van het huurwaardeforfait exact te onderbou-
wen. Zoals wij ook hierna antwoorden aan de leden van de P.P.R.-fractie zijn 
namelijk geen gegevens voorhanden die een relatie leggen tussen de waar-
de van woningen en de prijzen waarvoor zij worden verhuurd. De vraag in 
hoeverre wij menen dat met het bestedingsaspect en met de bevordering ei-
gen-woningbezit rekening dient te worden gehouden kunnen wij in dit ver-
band dan ook slechts beantwoorden met: in zoverre dat geen voorstellen 
zijn gedaan tot wijziging van het netto-forfait van 1,3%. 

In dit verband merken wij ook nog op dat wij in bijlage II bij de memorie 
van antwoord niet tot de conclusie komen, zoals deze leden stellen, dat de 
netto-huurwaarde voor 1978 op 2,4% van de actuele waarde bewoond kan 
worden gesteld. Wij hebben - alléén om aan te tonen dat een huurwaarde 
van 6,5% van de actuele waarde bewoond niet realistisch is te achten - laten 
zien dat uit de gegevens die het Sociaal en Cultureel Planbureau heeft ge-
bruikt voor 1978 een percentage van 2,4 kan worden berekend. De aan het 
woord zijnde leden zijn geneigd, mede gezien de prijsstijging van onroerend 
goed, het beleggingsaspect zwaar te laten wegen. Wij wijzen erop dat door 
de prijsstijgingen van onroerend goed enerzijds en het huurbeleid ander-
zijds het bij verhuur te behalen rendement in relatie tot de actuele waarde 
van de woning - e n dat is de waarde die bij toepassing van het huurwaarde-
forfait wordt gehanteerd - eerder is gedaald dan gestegen. Wij menen dat 
ook dat het beleggingsaspect zoals dat in fiscale zin wordt opgevat, door 
prijsstijging niet in betekenis is toegenomen. 

Naar aanleiding van de opmerking dat in de tot nu toe nauwelijks aange-
pakte waardestijgingen al een overdreven stimul ;ns van het eigen-woning-
bezit is gelegen, zouden wij naar voren willen brengen dat - nog afgezien 
van de vraag of waardestijgingen in de hoogte van het forfait tot uitdrukking 
dienen te komen - sedert het optreden van het huidige kabinet er nauwelijks 
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enige waardestijging is geweest, terwijl ook de huidige marktsituatie niet de 
indruk wekt dat een grote waardestijging voor de deur zou staan. Wij kunnen 
daarom in die overweging geen reden zien voor de conclusie dat een verho-
ging van het huurwaardeforfait op zijn plaats is. 

Genoemde leden komen terug op hun suggestie om in verband met de se-
dert 1973 opgetreden inflatie in de tabel meer stapjes van f 30 000 in te bou-
wen. Wij merken daarover op dat het argument van een inflatie-aanpassing 
naar ons oordeel een tussenvoeging van nieuwe klassen in de tabel niet kan 
dragen. Door een aanpassing aan de inflatie van de intervallen zouden deze 
immers juist groter worden. Deze leden zien aan een geleidelijke opbouw 
van de tabel naar de bewoners toe een voordeel verbonden omdat de las-
tenstijging zich dan minder schoksgewijs voltrekt. Wij kunnen echter niet in-
zien hoe de bewoners het feit dat zij eerder in een hogere klasse komen als 
een voordeel zullen ervaren. Integendeel, de invoering van f 30000-stapjes 
tussen de klassen f 120 000 en f 240 000 - zoals deze leden suggereren - zal 
voor bewoners in huizen meteen waarde tussen f 150 000 en f 180 000 en 
tussen f 210 000 en f 240 000 een niet geringe lastenverzwaring betekenen. 
Een dergelijke maatregel zou dus voor bepaalde - willekeurige - categorieën 
eigen-woningbezitters, waaronder bejaarden, tot een lastenverzwaring lei-
den, terwijl anderen ongemoeid worden gelaten. Overigens zou deze verfij-
ning de uitvoeringsproblemen verzwaren en daardoor afbreuk doen aan het 
aan de globale klasse-indeling ten grondslag liggende motief. Het budgettai-
re effect van een maatregel als hierboven beschreven is te stellen op 10 a 15 
min. 

Deze leden merken voorts op dat de voorgestelde verlenging van de tabel 
niet voldoende is. Het is ons niet duidelijk op welke argumenten zij zich daar-
bij baseren. Zoals zij terecht opmerken is er geen sprake van een echte ver-
lenging. in gemeen overleg met de Staten-Generaal is in 1974 de lengte van 
de tabel vastgesteld. Naar ons oordeel leidt deze tot een rechtvaardige be-
lastingheffing en is er geen aanleiding die lengte als zodanig in discussie te 
brengen. Het argument dat bij de vaststelling van de lengte van de tabel een 
rol heeft gespeeld is met name het geringe aantal woningen dat boven een 
bepaalde waardegrens nog voorkomt. Bij een zelfstandige beoordeling van 
de lengte van de tabel is dat argument nog steeds de belangrijkste invals-
hoek. Gelet op de voorgestelde verlenging betekent dit in de huidige situatie 
dat wij het niet opportuun achten voor woningen met een waarde bewoond 
van meer dan ca. f 650 000 nog afzonderlijk huurwaardeklassen in te voeren. 

In antwoord op de vraag van de leden van de V.V.D.-fractie die er blijk van 
geven allerminst te hebben zitten wachten op de voorgestelde verlenging 
van de tabel van het huurwaardeforfait met twee klassen delen wij mede, 
dat de budgettaire bate van deze maatregel - zoals blijkt uit de toelichting bij 
de nota van wijzigingen, nr. 5 herdruk - naar schatting in 1979 3 min. be-
draagt. Zoals hierboven reeds is vermeld gaat het hier louter om een aan-
passing aan de inflatie die sinds 1973 is opgetreden en niet om een echte 
verlenging. Van een bewuste nivellering om de nivellering kan dan ook 
moeilijk gesproken worden. De stelling van deze leden dat de argumentatie 
voor de door de C.D.A.-fractie gedane suggestie zou berusten op jalouzie, la-
ten wij voor rekening van deze leden. Wij hebben die suggestie niet aldus 
verstaan. Dat door deze verlenging van de huurwaardetabel veelal huizen-
bezitters uit de sfeer der middengroepen met pensioeninkomens zullen wor-
den getroffen lijkt ons niet erg waarschijnlijk. Het gaat hier immers om wo-
ningen vanaf f 450 000 waarde bewoond. Het is niet aannemelijk dat wonin-
gen in deze prijsklasse door velen uit de sfeer der middengroepen met pen-
sioeninkomens worden bewoond. 

In antwoord op een vraag van de leden van de P.P.R.-fractie delen wij mee 
dat wij nu dat niet strikt noodzakelijk was, de in gang zijnde procedure voor 
de indiening van de wetsontwerpen behorende tot het belastingplan, niet 
hebben willen vertragen. Na de beëindiging van de algemene politieke en fi-
nanciële beschouwingen in de Tweede Kamer was die procedure namelijk 
bijna voltooid en werd de rapportage afgerond naar aanleiding van de ad-
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viezen van de Raad van State. Om die reden en niet bij gebrek aan argumen-
ten of gegevens op dat tijdstip gaven wij de voorkeur aan de indiening van 
een nota van wijzigingen. 

De door de leden van deze fractie gevraagde vergelijking tussen het huur-
waardeforfait en de feitelijk gemiddeld optredende huurwaarde van de wo-
ningen in het economische verkeer kan niet worden gegeven. Er zijn te wei-
nig gegevens voorhanden om een vergelijking te maken die voldoende rele-
vant is. 

De Minister van Financiën, 
Andriessen 

De Staatssecretaris van Financiën, 
A. Nooteboom 
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